

PRESSEINFORMATION 25.02.2019

Fraunhofer startet neuen Company Builder für Hightech-Start-ups

München, 25.02.2019. Fraunhofer Venture, die Ausgründungsabteilung der Fraunhofer-Gesellschaft, startet ein neues Programm zur Gründung von Hightech-Start-ups. AHEAD ist ein speziell auf Spitzentechnologie zugeschnittenes Company-Building-Programm für Start-up-Teams mit dem Ziel, auf Basis von Fraunhofer-Technologien neue Geschäftsmodelle zu entwickeln und zur Marktreife zu bringen.

Mit AHEAD bündelt Fraunhofer Venture seine Hightech-Gründungsaktivitäten in einem stringenten Programm und öffnet sich erstmals systematisch für Entrepreneurinnen und Experten außerhalb der Fraunhofer-Forschung. Fraunhofer Venture bietet damit Gründern, Gründerinnen, Forschern und Forscherinnen eine neue Form der Technologie-, Geschäftsmodell- und Teamentwicklung aus einer Hand. Gründerteams und Start-ups erhalten durch AHEAD Zugang zu Zukunftstechnologien und Kontakte in das Forschungsnetzwerk der Fraunhofer-Gesellschaft im Rahmen des für Hightech-Gründungen maßgeschneiderten Company-Building-Prozesses.

Programmstart mit 30 Hightech-Teams

Im ersten AHEAD-Bootcamp entwickeln 30 Start-up-Teams ab dem 25. Februar Geschäftskonzepte unter anderem zu Themen wie Künstlicher Intelligenz, Industrie 4.0, digitaler Medizin, Energiespeichersystemen und neuen Werkstoffen. Die erfolgreichen Absolventen des viertägigen Bootcamps werden nach einer Jury-Entscheidung in das AHEAD-Programm übernommen. »Das AHEAD-Programm wurde entwickelt, um neue, agile, leistungsfähige Hightech-Unternehmen zu den Technologiefeldern der Zukunft gründen. AHEAD verbindet alle Ausgründungsinitiativen der Fraunhofer-

Die **Fraunhofer-Gesellschaft** ist die führende Organisation für angewandte Forschung in Europa. Unter ihrem Dach arbeiten 72 Institute und Forschungseinrichtungen an Standorten in ganz Deutschland. Mehr als 26 600 Mitarbeiterinnen und Mitarbeiter erzielen das jährliche Forschungsvolumen von mehr als 2,5 Milliarden Euro. Davon fallen mehr als 2,1 Milliarden Euro auf den Leistungsbereich Vertragsforschung.

Fraunhofer Venture ist die zentrale Abteilung für Ausgründungen und Technologietransfer der Fraunhofer-Gesellschaft. Mit dem AHEAD-Company Building-Prozess bietet Fraunhofer Venture Gründern, Start-ups, Industrie und Kapitalgebern Zugang zu den Spitzentechnologien der 72 Fraunhofer-Institute, der Fraunhofer-Infrastruktur und Fraunhofer-Know-how mit über 7 000 Patentfamilien.

Gesellschaft zu einem effektiven Prozess, von der ersten Konzeptentwicklung bis zum Markteintritt. Wir sind deshalb überzeugt, dass AHEAD den Technologietransfer der Fraunhofer-Forschung in die Praxis der Unternehmen auf ein neues Level heben kann«, erläutert Thomas Doppelberger, Leiter von Fraunhofer Venture.

Thorsten Lambertus, Chief Acceleration Officer von AHEAD: „Die DNA unseres AHEAD-Programms bilden der exakte Zuschnitt auf die individuellen Herausforderungen jedes Gründerteams und die Kombination von Spitzentechnologie mit echtem Unternehmergeist. Damit wollen wir mittelfristig eine Spitzenposition unter den internationalen Company Building Programmen erreichen“.

Neues Konzept für Hightech-Gründungen am Standort Deutschland

Das AHEAD-Programm wurde entwickelt, um die Gründungsintensität und -geschwindigkeit von Hightech-Gründungen in Deutschland signifikant zu erhöhen. Entrepreneur, Wissenschaftler und Experten arbeiten hierfür bis zu 24 Monate lang in speziellen High-Impact-Teams zusammen, in denen die unterschiedlichen Perspektiven und fachlichen Ausrichtungen von professionellen Coaches orchestriert und von der Ideenentwicklung bis hin zur Marktreife begleitet werden. Der maßgeschneiderte Gründungsprozess wird vom Fraunhofer Technologie-Transfer Fonds flankiert. Zusätzlich sind mehr als 150 weitere externe Venture Capital Gesellschaften und Co-Investoren als potenzielle Kapitalgeber eingebunden. Im Rahmen von Fraunhofer Venture wurden bis heute bereits über 500 Hightech-Start-up-Projekte der Fraunhofer-Gesellschaft erfolgreich ausgegründet. Rund 97% aller Spin-Offs bestehen auch drei Jahre nach dem Launch auf dem Markt. Mittelfristig soll AHEAD die organisatorische Schnittstelle zwischen der Fraunhofer-Forschung, Unternehmen und dem Hightech-Start-up-Ökosystem in Deutschland bilden.

Presseinformation
25.02.2019 Seite 2

Kontakt: Janis Eitner | Fraunhofer-Gesellschaft, München | Kommunikation
Telefon +49 89 1205-1333 | presse@zv.fraunhofer.de | www.fraunhofer.de

Kontakt: Lui Herz | Fraunhofer-Gesellschaft, München | Fraunhofer Venture
Telefon +49 160 96433315 | lui.herz@fraunhoferventure.de | www.fraunhoferventure.de

PRESS RELEASE 25.02.2019

Fraunhofer launches new company builder for high-tech start-ups

Munich, 25 February 2019. Fraunhofer Venture, a division of Fraunhofer Gesellschaft dedicated to spin-off support, is launching a new incubator program for high-tech start-ups. AHEAD is a company-building program for start-up teams in the high-tech field. The idea is to use Fraunhofer technologies to develop new business models and then get them ready to go to market.

AHEAD bundles Fraunhofer Venture's incubator activities for high-tech ventures into a single streamlined program. For the first time, this program will also make it possible for entrepreneurs and experts from outside the Fraunhofer R&D network to get involved. Fraunhofer Venture's AHEAD program provides founders and researchers with a new approach to a one-stop solution for technology, business model and team development. As part of the AHEAD company-building process, which is designed to meet the needs of high-tech start-ups, founding teams and new ventures will have access to the latest technology as well as to Fraunhofer's research network.

Program launches with 30 high-tech teams

As part of the first AHEAD boot camp starting on 25 February 2019, 30 start-up teams will develop new business concepts in fields like artificial intelligence, Industry 4.0, digital medicine, energy storage systems and new materials. Following a jury decision, successful participants of the four-day boot camp will be invited to join the AHEAD program. "The AHEAD program was developed to support the founding of new, agile and efficient high-tech companies in the technology fields of the future. AHEAD pools Fraunhofer Gesellschaft's spin-off support activities into one efficient process, from the initial concept phase to market entry. We are convinced that

The **Fraunhofer-Gesellschaft** is the leading organization for applied research in Europe. Its research activities are conducted by 72 institutes and research units at locations throughout Germany. The Fraunhofer-Gesellschaft employs a staff of more than 26,600, who work with an annual research budget totaling more than 2.5 billion euros. Of this sum, more than 2.1 billion euros is generated through contract research.

Fraunhofer Venture is the Fraunhofer Gesellschaft's central division for spin-off support and technology transfer. With its AHEAD company-building program, which was launched in February 2019, Fraunhofer Venture provides founders, start-ups, industry representatives and investors with access to the technologies developed by the 72 Fraunhofer Institutes along with access to the Fraunhofer infrastructure and Fraunhofer expertise including more than 7,000 patent families.

AHEAD has the potential to take the process of transferring technology from Fraunhofer research into business practice to the next level," says Thomas Doppelberger, Director of Fraunhofer Venture. Thorsten Lambertus, Chief Acceleration Officer for AHEAD, comments, "Our AHEAD program is based on a concept that is ideally suited to the individual challenges of each founding team, combining high-tech with genuine entrepreneurial spirit. Going forward we aim to become one of the leading company-programs in the world.

Press release
25.02.2019 page 2

New concept for high-tech start-ups in Germany

The AHEAD program was developed to significantly increase the number of high-tech start-ups in Germany and to accelerate the start-up process. To achieve this goal, entrepreneurs, scientists and experts will be working together in dedicated high impact teams for up to 24 months with professional coaches providing support from the initial stage of an idea to market maturity by applying different perspectives and professional approaches. The Fraunhofer Technology-Transfer Fund is sponsoring this tailored start-up program. In addition, more than 150 external venture capital companies and co-investors are involved in the program as potential investors. To date, Fraunhofer Venture has supported the successful start-up of more than 500 high-tech companies from the Fraunhofer network. Around 97% of these spin-offs are still in business three years following market launch. The plan going forward is to position AHEAD as the organizational interface between Fraunhofer research activities, businesses and Germany's high-tech start-up ecosystem.

Kontakt: Janis Eitner | Fraunhofer-Gesellschaft, Munich | Communication
Phone +49 89 1205-1333 | presse@zv.fraunhofer.de | www.fraunhofer.de

Kontakt: Lui Herz | | Fraunhofer-Gesellschaft, Munich | Fraunhofer Venture
Phone +49 160 96433315 | lui.herz@fraunhoferventure.de | www.fraunhoferventure.de